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TVAROSLOVÍ III
Podstatná jména = substantiva
- jména osob, zvířat, věcí, vlastností dějů

- skloňují se, určujeme pád, číslo, rod, vzor
- ve větě mají nejčastěji funkci podmětu nebo předmětu

Druhy podstatných jmen:

konkrétní (nositelé vlastností a dějů) – stůl, otec, kočka
abstraktní (vlastnosti, děje, duševní stavy) – radost, chuť, skok

obecná – oběd, svetr, vzducholoď

konkrétní (označují jedinečný jev) – Josef, Rakušan, Zlín, Ještěd

· píšou se s velkým písmenem

Skloňování podstatných jmen:
vzory:

mužský rod životný – pán, muž, předseda, soudce, (hajný), (průvodčí)

mužský rod neživotný – hrad, stroj

ženský rod – žena, růže, píseň, kost, (hajná), (průvodčí)

střední rod – město, moře, kuře, stavení, (vstupné), (telecí)

Přídavná jména = adjektiva

- pojmenovávají vlastnosti
- skloňují se, určujeme pád, číslo, rod, vzor

- ve větě jsou nejčastěji přívlastkem shodným, jmennou částí přísudku (je veselý)

Druhy přídavných jmen:

jakostní (kvalifikační) – hořký, cizí, starý

vztahová (relační) – starý, železný, otcův

složená (tvrdá, měkká) – mladý, jarní

jmenná – mlád, stár, vesel

přivlastňovací – otcův, matčin, Petrův, Janin
nesklonná – prima, lila

● jmenné skloňování:
- jedná se o tzv. krátké tvary přídavných jmen – jsou to zbytky přídavných jmen tvrdého vzoru v 1. pádě

- přídavné jméno rád, ráda, rádo má pouze tvary jmenné

šťastný → šťasten, šťastna, šťastno

mladý → mlád, 0, 0

● složené skloňování:
- podle mladý (tvrdý vzor) nebo jarní (měkký vzor)

● smíšené skloňování:
- u přídavných jmen přivlastňovacích, část tvarů podle skloňování jmenného, část podle složeného

Skloňování přídavných jmen:

= vyjádření stupně vlastnosti, existují 3 stupně

1. stupeň – nový, měkký

2. stupeň – novější, měkčí

3. stupeň – tvar 2. stupně + předpona nej-: nejnovější, nejměkčí

nepravidelné stupňování: dobrý, špatný, malý, velký
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